

**May 8, 1986**

## **Notice: Information from Places of Evacuation**

### **Citation:**

"Notice: Information from Places of Evacuation", May 8, 1986, Wilson Center Digital Archive, HDA SBU, f. 11, spr. 992, t. 29. Originally published by the Center for Research into the Liberation Movement (TsDVR) together with the Ivan Franko National University of Lviv at <http://avr.org.ua/index.php/viewDoc/24469/>.

<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/134303>

### **Summary:**

Two weeks after the accident, an unnamed KGB officer from the Ukrainian SSR reports on the situation in evacuation sites, the sentiment of local people, the situation in transportation hubs and at key industrial facilities in Kyiv, as well as about the measures taken to prevent foreign journalists from gathering information about the case.

### **Credits:**

This document was made possible with support from Carnegie Corporation of New York (CCNY)

### **Original Language:**

Russian

### **Contents:**

Original Scan

Translation - English

СПРАВКАИнформация из мест эвакуации.Полесский район

Имеют место проявления недовольства в связи с тем, что эвакуированные обеспечиваются лучше чем местные.

Сотрудниками КГБ предотвращены предпосылки к негативным проявлениям, 8.05 в 19.00 на центральную площадь города прибыла грузовая машина с водкой и началась ее распродажа. Образовалась толпа около 1000 чел., давка, скандалы. Машина была отправлена за пределы города /5 км./, что позволило рассеять толпу и нормализовать положение.

В городе и районе скопилось много неприобщенных к труду лиц, хулиганствующих элементов, берут по 10-15 бутылок водки, необходимо усиление работы милиции. Возле здания РК собирается много людей, распространяются панические слухи. Сотрудниками КГБ профилировано 3 чел.

В райбольнице с признаками лучевой болезни находится 6 чел. Из числа эвакуированных осталось 2965 чел.

За самовольное оставление мест работы 1 чел. исключен из членов КПСС, второй строгий выговор.

Бородянский район

Не налажен четкий учет рассленных /их разыскивают/. Сложности в вопросах питания, т.к. продукты только из коопторга, где цены высокие. Работники санэпидемстанции не достаточно контролируют продукты питания поступающие в торговую сеть, на пищеблоках.

В райбольнице 17 чел.

Иванковский район

По данным "ПК" из с. Сосновки <sup>Киев</sup> отправил документ родственникам в Зап. Украину, содержащий, в связи с взрывом на АЭС, злобные высказывания в адрес руководителей партии, панические слухи, недовольство принимаемыми мерами. <sup>Автор устанавливает</sup> ~~детей проверяет~~. За распространение панических слухов сотрудниками КГБ профилирован/ с документированием/ житель Иркутской области Артюх В.Г. 1934 г.р. б/п, находящийся в отпуске у родителей. Недостаточно организованно работает система дезактивации. Из числа эвакуированных осталось 2390 чел. Имеются эпизодические случаи невыхода на работу под бытовыми предлогами.

г. Киев

Обстановка в г.Киеве в основном нормальная. 7-8 мая из сберкасс изъято 30 млн. жк рублей вкладов. Ограничений на снятие нет.

Несмотря на полученное указание по линии горисполкома не производится мойка средств общественного транспорта в парках,

№ 015323

132

На период подготовки демонстрации 1 Мая учащимся школ были выданы тренировочные костюмы, в которых они репетировали программу 27, 28, 29 мая. С 5 по 8 мая эти костюмы были сданы в школы. Одежда имеет довольно высокий уровень фона. Школы намерены сдать костюмы во дворец пионеров. *Необходима дезактивация.*

За распространение панических и провокационных слухов через администрацию и партийные органы предупреждены:

Ушканенко Н.А., 1949 г.р., б/п, образование средне-техническое, инженер проектного бюро "Водстройиндустрия".

Горбач Т.И., 1946 г.р., б/п, с высшим образованием, сотрудник УкрНИИ защиты растений

Бовченко П.Т., 1938 г.р., б/п, с высшим образованием, зав. сектором музея народной архитектуры.

Макияня А.Г., 1952 г.р., член КПСС, со средним образованием, бригадир завода "Медаппаратура".

8.05 было продано 68 тыс. билетов на ж.д. транспорт. Отправлено 10 дополнительных поездов. Возвращено в кассы 1211 билетов.

На автовокзале находилось до 300 чел.

Очереди в кассах уменьшились.

Обстановка на промышленных предприятиях нормальная.

В праздничные дни продолжают работу ПО им.Артема, ПО "Ленинская кузница", ПО "Коммунист", По имени Петровского, КиАПО, КМЗ, отдельные цеха которых выполняют заказы для ЧАЭС.

Обстановка на пунктах дезактивации г.Киева нормальная. По имеющимся данным предприятия занятые обработкой продуктов питания не полностью обеспечены дозиметрическими приборами.

Данных о дезинформировании со стороны служб ГО и горсанэпидемстанции о показателях по обстановке в г.Киеве нет.

За отказ выехать на место происшествия из органов внутренних дел уволено 5 сотрудников УВД Киевской области. Госпитализировано 16 сотрудников УВД г.Киева и 289 УВД Киевской обл. Всего 305 чел. из них 20 отправлено в г.Москву.

В г.Киеве находится 16 инокрреспондентов. Предотвращены попытки корреспондентов из Англии, Франции и Швеции собрать тенденциозную информацию на железнодорожном вокзале г.Киева, путем подвода членов спецдружины УКТБ с нейтральных позиций, которые замкнули иностранцев на себя.

8 мая обстановка среди иноу учащихся в целом была нормальной,

138

учебный процесс ведется по расписанию. В связи с большим количеством телеграмм, поступающих из-за рубежа и посольств, ряд землячеств /Ливан, Сирия и др./ направил официальные ответы на родину о не состоятельности распространяемых на западе слухов, искажающих действительное положение в г.Киеве и области. Вместе с тем, со стороны посольств Боливии, Того, Кении отмечается нажим на иноучащихся, попытки побудить их к выезду из г.Киева.

8 мая с.г. в приемную ЦК Компартии Украины по телефону обратился сотрудник посольства Маврикия в СССР, который выразил недоумение по поводу отказа в оформлении документов на выезд на родину студенту подготовительного факультета КГУ Жан Пьера Конрада, прибывшего в СССР в 1985 году.

Проверкой установлено, что иностранце 4 мая обратился к декану по поводу отъезда на родину, однако после проведенной беседы от выезда отказался. Каких-либо претензий он не высказывал. По месту учебы характеризуется положительно. Инициатива выезда принадлежит посольству. Информация передана в 3 отдел 5 Управления КГБ УССР.

Аспирант института физкультуры Ста Мохамед, 1959 г.р. /Тунис/ возвратившись из Италии 4 мая с.г. распространял домыслы об аварии на ЧАЭС, рекомендовал в срочном порядке покинуть СССР. *Ограничен перед администрацию 8/5/86*  
Всего в г.Киеве находится 8968 иностудентов /3726 соцстран, 5242 капстран/. Не возвратился в г.Киев после майских праздников 307 чел, в т.ч. из соцстран 127. Выхало за пределы г.Киева после аварии 48 чел /Франции 6, Финляндии 23, ФРГ 8, СФРЮ 5 /. Находятся в г.Москве с связи с вызовом посольств 7 чел.

8 мая зафиксирован телефонный звонок с телевидения Японии в КГУ, японские сотрудники высказали соболезнования в связи с аварией, интересовались обстановкой в г.Киеве. Иностранцы получили ответ о том, что обстановка соответствует данным опубликованным в печати.

От агента "Саид" поступила информация о том, что гражданка ПНР работающая на строительстве гостиницы "Русь" распространяет панические слухи среди своих соотечественников. Информация доведена до сведения офицера безопасности МВД ПНР Поточного, который принял решение об откомандировании Томасини Елы из СССР.

Обстановка среди оперативных категорий контролируется.

Secret

Copy # 1

#### NOTICE

Information from places of evacuation

#### Poleskoe District

Dissatisfaction is being expressed in connection with the fact that those evacuated are being better provided for than the local people.

In one case, KGB workers eliminated the preconditions for a negative incident. On May 5 at 19.00, a truck loaded with vodka arrived on the central square of the city and began selling. A crowd of around 1,000 people formed, and there were pushing and scandals. The truck was sent to the border of the city / 5 km /, which allowed the crowd to disperse and normalized the situation.

In the city and the district, many unemployed individuals and hooligan elements, who take 10-15 bottles of vodka [at a time], have accumulated. It is necessary to strengthen the work of the police. Near the building of the District Committee, many people are gathering and spreading panicked rumors. 3 persons have been subjected to preventative measures.

There are 6 persons in the district hospital with signs of radiation sickness. 2,965 persons out of those evacuated remain.

1 person has been excluded from membership in the CPSU for willful departure from his or her place of work as a strict reprimand for a second offense.

#### Borodianka District

A precise count of those dispersed has not been done / they are being searched for / . There are complications in questions of food, since the only [available] food is from the cooperative store, where prices are high. Workers from the sanitary epidemiological station are not sufficiently inspecting foodstuffs that are being sold or sent for processing.

There are 17 persons in the district hospital.

#### Ivankov District

According to information from "PK", Levchuk sent a document from the village of Sosnovka to his relatives in Western Ukraine containing malicious expressions toward the leadership of the party in connection to the explosion at the atomic energy station, panicked rumors, and dissatisfaction with the measures that have been taken. An inspection is being conducted. [This sentence is crossed out and replaced with "The author is being established." in handwriting]. V. G. Artiukh, born 1934 and with no Party affiliation, an inhabitant of Irkutsk Oblast, was on vacation at his parents' when he was subjected to preventive measures by KGB workers for spreading panicked rumors / with documentation thereof /. A sufficiently organized system of decontamination is being run. 2,390 persons out of those evacuated remain. There are episodic cases of failure to appear for work for domestic reasons.

Kiev [this heading is handwritten]

The situation in the city of Kiev is basically normal. On the 7-8th of May, 30 million rubles were withdrawn from deposits at the Sberkassa bank. There are no limitations on withdrawals.

Despite the order sent from the City Executive Committee there is no cleaning being conducted of the means of public transport in parks.

During the period of preparation for celebration of the 1st of May holiday, pupils in schools were given training suits in which they practiced the program on the 27th, 28th, and 29th of May [sic. April]. From the 5th to the 8th of May, these suits were returned in schools. The clothing has a significantly high level of background radiation. The schools are planning to send the suits to the Pioneer Palace. [Handwritten: Decontamination needed.]

The following were given warnings for spreading panicked and provocative rumors through the administration and Party agencies:

N.A. Ushkanenko, born 1949, no party affiliation, mid-level technical education, engineer in the "Vodstroindustriya" design office

T.I. Gorbach, born 1946, no party affiliation, with higher education, sector head of museum of folk architecture

P.T. Vovchenko, born 1938, member CPSU, with mid-level education, brigadier at "Medapparatura" factory

On May 8th, 68,000 tickets were sold for railway transport. 10 additional trains were sent. 1,211 tickets were returned at the ticket windows.

Up to 300 people were at the bus station.

Lines at the ticket windows were reduced.

The situation on the premises of enterprises was normal.

The following are continuing to work on holidays: Artem, "Lenin Forge," "Communist," Petrovskii production units, and the Kiev Aviation Production Unit, KMZ, and individual workshops fulfilling orders for the Chernobyl atomic energy station.

The situation at decontamination points in Kiev is normal. According to the information available enterprises occupied with treating foodstuffs are not fully supplied with equipment for measuring radiation exposure.

There is no data about disinformation from Citizens' Defense services or city sanitary epidemiological stations about indicators concerning the city of Kiev.

5 UVD [Administration of Internal Affairs] employees from Kiev Oblast were fired for refusal to travel from the offices of Internal Affairs to the place where an incident was taking place. 16 UVD employees from Kiev and 289 from Kiev Oblast were hospitalized. Overall 305 persons, of whom 20 were sent to Moscow.

There are 16 foreign correspondents in Kiev. Attempts by correspondents from England, France, and Switzerland to collect biased information at the Kiev railway

station were thwarted by use of a special KGB Administration undercover squadron with a neutral position, who got the foreigners to follow them.

On the 8th of May the situation among those studying abroad was completely normal, and learning process is being conducted according to schedule. In connection with a large number of telegrams being received from abroad and from embassies, a number of groups of foreigners / Lebanon, Syria, and others / sent official answers to their homeland about the inconsistency of rumors spread in the West searching for the actual situation in Kiev and Kiev Oblast. Information was also received from the embassy of Bolivia. The embassy of Kenya is taking note of pressure on foreign students, and attempts to induce them to leave Kiev.

On the 8th of May an employee of the Embassy of Mauritius called the reception desk of the CK [Central Committee] of the Community Party of Ukraine, and expressed bewilderment because of a refusal to approve documents for a student to return to his home country. The student's name is Jean Pierre Conrad, he is studying Foundational Studies at Kiev State University, and he arrived in 1985.

An examination has established that the foreigner contacted the dean on the 4th of May about leaving for his home country, however after a conversation was conducted he declined to leave. He did not express any complaints. The education institution is positively characterizing the blocking of his departure by saying it is an initiative of the Embassy. This information has been given to the 3rd department of the 5th Administration of the Ukr. SSR KGB.

A graduate student of the physical fitness institute, Sta Mohammed, born in 1959 / Tunis /, who returned from Italy on May 4th of this year, spread conjectures about an accident at the Chernobyl atomic energy station and recommended to leave the USSR in short order. [Handwritten: "He was stopped through covert agents and the administration of the higher education institution."]

Overall in Kiev there are 8,968 foreigners / 3,726 from Socialist countries, 5,242 from capitalist countries /. 307 persons did not return after the May holidays, including 127 from Socialist countries. 48 persons left Kiev after the accident / 6 from France, 23 from Finland, 8 from FRG, 5 from SFRY /. 7 persons are in Moscow because they have been called there by their embassies.

On the 8th of May a telephone call was placed from Japanese television to Kiev State University, and Japanese employees expressed sympathies because of the accident, and were interested in the situation in Kiev. The foreigners received an answer that the situation corresponds with information published in the press.

From agent "Said," information was obtained that a citizen of the PPR [Polish People's Republic] working on the construction of the "Rus'" hotel is spreading panicked rumors among her fellow citizens. The information was brought to the attention of Pototskii, a Security Officer of the PPR Ministry of Internal Affairs, who made the decision to send Ela Tomasina out of the USSR.

The situation among operative categories is being overseen.